
Dne 11. dubna t.r. rozhodl Ústavní soud o zrušení přechodného ustanovení zákona 202/1990 Sb., 
o loteriích a jiných podobných hrách, které do konce roku 2014 chránilo již vydaná povolení 

k provozování sázkových her v hernách a kasinech před vlivem obecních vyhlášek. 
Co to pro české provozovatele znamená?

CO ZNAMENÁ
ROZHODNUTÍ

ÚSTAVNÍHO SOUDU?

KLÍČOVÝ HRÁČ JE MFČR

Ministerstvo fi nancí ČR by mělo na rozhodnutí ÚS reagovat 
tím způsobem, že z vlastní iniciativy zahájí řízení o odejmutí
povolení podle správního řádu všude tam, kde je povolení 
v rozporu s platnou vyhláškou. Podle informací od provozo-
vatelů již jsou tato řízení zahajována. Dá se předpokládat, že 
správní řízení budou trvat několik měsíců, protože agenda bude 
obrovská a bude se týkat deseti tisíců povolení. Dá se též oče-
kávat, že provozovatelé využijí všech právních nástrojů, které 
mají, aby konečný verdikt o odejmutí povolení zdrželi.

VLT SE NEVYPNOU PŘES NOC

Z výše uvedeného vyplývá, že není nutné v zákazových měs-
tech spontánně ukončovat provoz přes noc. Spekulativně lze 
říci, že přechodné období, které mělo trvat do konce roku 2014, 
se zkrátí o rok. Provozovatel je povinen vypnout zařízení teprve
v okamžiku, kdy rozhodnutí o odejmutí povolení nabude 



správní moci. Amatérská představa některých aktivistů, že 
Ministerstvo fi nancí přes noc z úřední moci prohlásí povolení 
za zrušená, je mylná.

URYCHLÍ SE JEDNÁNÍ V OBCÍCH

Dá se předpokládat, že rozhodnutí Ústavního soudu bude ka-
talyzátorem pro vyjednávání v obcích, který urychlí defi nitivní 
řešení tamní regulace. Kde bez velkého rozmyslu přijali záka-
zovou vyhlášku a po zkušenostech se kloní k regulaci, nemají 
čas čekat na komunální volby v roce 2014, aby horký brambor 
přehodili nové politické reprezentaci, a musí zrušit zákaz už 
nyní. Ukazuje se, kdy myslili zákaz heren opravdu vážně. 

DÁ SE PROTI TOMU NĚCO DĚLAT?

Stručná odpověď zní ne. Neexistuje instance, která by změnila 
rozhodnutí ÚS. Neexistuje ani teoretická legislativní možnost 
přijmout nový zákon, který by např. rozhodování o licencích 
k provozování sázkových her svěřil státu. ÚS jednoznačně roz-
hodl, že sázkové hry v hernách a casinech na svém území má 
obec právo regulovat z Ústavy, protože jejich provozování se 
týká veřejného pořádku, který je v kompetenci obcí. 

KDO ZA TO MŮŽE?

Samozřejmě lze oprávněně kritizovat populismus politiků, nevy-
počitatelnost legislativy a neschopnost úředníků. Na druhou stra-
nu je nutné přiznat, že v některých lokalitách bylo heren oprav-
du hodně a byly díky své reklamě hodně vidět. Ovlivnil soudce 
Ústavního soudu výskyt a vzhled heren v Brně? Nepochybně. 
Přání obcí regulovat toto podnikání bylo jasné už od devadesá-
tých let a VLT byly přechodnou cestou, která tuto regulaci zdržela.

CO ZMĚNÍ NOVÝ ZÁKON?

Ministerstvo fi nancí pracuje na návrhu nového zákona o sázko-
vých hrách, který by mělo předložit vládě 30.6. Na základě již 
zveřejněných návrhů se dá předpokládat, že na pravomocích 
obcí se nic nezmění. Pokud zastupitelstvo přijme zákazovou 
vyhlášku, bude zřejmě povinnost vypnout automaty do půl 
roku od přijetí. Vhodnou strategií pro posílení podnikatelské 
jistoty provozovatelů je stanovení lhůt, jak často může zastu-
pitelstvo regulaci měnit. Mělo by se rozhodně jednat o něko-
likaleté období.
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